

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN JAWAB LISAN
DEWAN RAKYAT MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KEDUA
PARLIMEN KEEMPAT BELAS**

PERTANYAAN : JAWAB LISAN

**DARIPADA : PUAN RUBIAH BINTI HAJI WANG
[KOTA SAMARAHAN]**

TARIKH : 3 DISEMBER 2019 (SELASA)

SOALAN

Puan Rubiah Binti Haji Wang [Kota Samarahan] minta **MENTERI PEMBANGUNAN WANITA, KELUARGA DAN MASYARAKAT** menyatakan apakah langkah Kerajaan Persekutuan untuk membela nasib ibu-ibu tunggal di Sarawak.

JAWAPAN

Tuan Yang di-Pertua,

Kementerian melalui Jabatan Pembangunan Wanita (JPW) melaksanakan Program Pusat Aktiviti Cakna Bangun Ekonomi (PACBE) yang merupakan satu program yang disusun semula dengan memberi fokus kepada Pembangunan Kapasiti dan Peningkatan Kesejahteraan Wanita. Melalui penyusunan semula fokus, adalah diharapkan ia dapat memberi impak yang lebih bermakna kepada wanita termasuklah ibu tunggal terutama dalam menambah pendapatan. Pelaksanaan Program PACBE dibahagikan kepada 3 bidang utama iaitu:

- i. Bidang **Community-Based Enterprise (CBE)** untuk aspek peningkatan kemahiran;
- ii. Bidang **Psiko-pendidikan (substentif)** untuk aspek pembangunan pendidikan sosial; dan
- iii. Bidang **Pengupayaan (empowerment)** untuk aspek pembangunan keupayaan.

PACBE ini dilaksanakan oleh Pejabat Pembangunan Wanita Negeri (PPWN) di seluruh negara dengan melibatkan penyertaan wanita dan 30% ibu tunggal yang berdaftar dalam Sistem iWanita. Pada tahun 2018, sebanyak 648 PACBE telah dilaksanakan dengan penglibatan seramai 10,201 orang peserta. Sehingga 30 September 2019, sebanyak 521 PACBE dilaksanakan melibatkan seramai 9,131 orang peserta termasuk ibu tunggal.

Lembaga Penduduk dan Pembangunan Keluarga Negara (LPPKN) juga turut melaksanakan program MamaCare, iaitu perkhidmatan penjagaan selepas bersalin yang selamat secara tradisional dan moden termasuk ilmu keibubapaan, bertujuan membantu wanita warga emas, ibu tunggal dan wanita yang layak dari golongan isi rumah berpendapatan rendah (B40) menambah pendapatan keluarga melalui latihan kapasiti MamaCare. Dari tahun 2014 sehingga 2019, seramai 120 orang peserta dari negeri Sarawak telah dilatih dalam program Mamacare. Manakala jumlah ibu tunggal yang menyertai program Mamacare di negeri Sarawak pada tahun 2019 adalah seramai 5 orang.

Kementerian juga telah memperkenalkan Program Caruman Sukarela Insentif Suri atau i-Suri khas untuk golongan wanita termasuk ibu tunggal bagi membantu meningkatkan simpanan suri rumah di hari tua. Sehingga 15 September 2019, seramai 98,619 peserta telah memperoleh manfaat daripada program bantuan bersasar ini, iaitu mendapat insentif khas berjumlah RM40 sebulan atau RM480 setahun. Daripada jumlah tersebut seramai 16,461 wanita termasuk ibu tunggal di Sarawak telah menerima bantuan melalui insentif i-Suri ini.

Selain itu, JPW telah menjalankan pelbagai program psiko pendidikan sepanjang tahun di 15 buah negeri seluruh negara termasuklah Sarawak ke arah memberi kesedaran serta celik undang-undang dalam menangani kes berkaitan. Antara program yang dijalankan oleh JPW adalah seperti berikut :

- i. Perkhidmatan kaunseling motivasi
- ii. Klinik Guaman,
- iii. Klinik D'Stress;
- iv. Program Wanita Anti Jenayah (WAJA); dan
- v. Kempen menangani keganasan terhadap wanita sepanjang tahun

JPW juga turut melatih kumpulan wanita dalam komuniti dengan ilmu asas kaunseling yang dikenali dengan kumpulan *Lay Counselor*. Kumpulan ini merupakan sukarelawan barisan hadapan membantu komuniti yang mengalami pelbagai masalah termasuklah keganasan dalam rumah tangga.

Klinik Guaman dilaksanakan dengan membincangkan isu-isu berkaitan dan tindakan dari sudut undang-undang yang boleh diambil oleh wanita dan ibu tunggal. Program WAJA pula dilaksanakan melalui seminar dan ceramah bertujuan untuk memberi pengetahuan dan kesedaran kepada masyarakat khususnya mengenai jenayah. Manakala Kempen Menangani Keganasan Terhadap Wanita turut dilaksanakan sepanjang tahun dan secara berterusan di setiap program-program JPW. Kempen ini mengumpulkan tandatangan orang ramai sebagai tanda sokongan menolak keganasan terhadap wanita.